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درمکتب امام

هرچه فریاد دارید به سر آمریکا بزنید
دنیا باید آمریکا را از بین ببرد، و الا تا اینها هستند، این مصیبت ها در 
دنیا هست. اینجا نشد، یک جای دیگر. الان در بسیاری از جاهای دنیا، 
آمریکا آتش افروخته و جنگ هایی که الان در بسیاری از جاهای دنیا 
هست، همه اش زیر سر این است. و دنیا را اینها دارند تهدید می کنند 
و هرگز هم اینها ســاح هایی که می گویند متوقف می کنیم و اینها را 
محدود می کنیم به حد، هرگز راست نمی گویند. بنابراین، ما باید هرچه 

فریاد داریم به سر اینها بزنیم.
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نگاهی به دیروزنامه های زنجیره ای

آنها كه وعده سیب و گلابی پسابرجام می دادند
امروز از توقف اقتصادی می گویند

سرویس سیاسی ـ
روزنامه آرمان دیروز در مطلبی با عنوان »توقف اقتصادی ایران و پیشرفت دیگران« نوشت: »این هفته گزارش انجام 
کسب وکار ٢0١٨ بانک جهانی )DB-2018( منتشر شد. این گزارش حاکی است که رتبه  ایران در سهولت انجام کسب وکار 
در میان ١٩0 کشور جهان با چهار پله افت نسبت به سال پیشین به ١٢4 رسیده است. البته امتیاز کلی ایران نسبت به 
سال قبل تغییری در جهت کاهش نداشته است و آنچه باعث افت جایگاه ما شده است حرکت دیگران و توقف ما بوده 
است.«دولت یازدهم با شعار چرخیدن همزمان چرخ سانتریفیوژ و اقتصاد، موفق به کسب رای مردم شد. با گذشت چهار 
سال مشخص شد دل بستن به مذاکره و توافق با قدرت های غربی برای گشودن گره های اقتصادی، نسبتی با واقعیت های 
اقتصادی ندارد. نگاهی به نتایج نظرســنجی های اخیر نشان می دهد مردم علیرغم رای دادن به آقای روحانی، همچنان 
مطالبه اصلی شان حل مشکات اقتصادی است و از این منظر به آقای روحانی و دولت قبلی ایشان نمره قبولی نمی دهند. 
حال باید پرســید آیا دولت دوازدهم برای حل مشــکات اقتصادی و معیشتی مردم، می خواهد همان راه پیشین را طی 
کند؟ افزایش بیکاری، چند برابر شدن نقدینگی، عملکرد ضدتولید و فسادزای بانک ها، مشکات ناشی از موسسات مالی 
غیرمجاز، رکود بازار خرید و فروش مسکن، افزایش سرسام آور اجاره خانه و موارد دیگری که می توان به اینها افزود، ربط 

چندانی به تحریم و بهانه های این چنینی ندارد. همتی می خواهد که به آنها بپردازد و حرکتی کند.
خبرنگار خوب خبرنگار دولتی!

روزنامه شرق دیروز گزارشی را درباره برخورد دولت با رسانه ها و مطبوعات منتشر کرد و نوشت: »درحالی که بیش 
از هشــت ســال آزگار است که درهای انجمن صنفی روزنامه نگاران بسته است و هر دولتی با هر شرایطی در بزنگاه های 
انتخاباتی قول بازکردن دوباره آن را می دهد و این گره کور در مرز بازشــدن دوباره رها می شــود، از ســال ٩٣ معاونت 
مطبوعاتی از لایحه ای رونمایی کرد که همان چراغ کم نور استقال روزنامه نگاری را در کشور برای همیشه خاموش می کرد.«

شرق در ادامه به نظر منتقدان این لایحه پرداخت و نوشت: »این لایحه موجب از بین  رفتن حقوق بنیادین خبرنگاران 
می شود. در دو، سه ماه این لایحه مورد بحث و گفت وگو قرار گرفت، معاونت مطبوعاتی در مصاحبه ای کوتاه اعام کرد 
که این لایحه را متوقف کردند و دیگر بحث و گفت وگویی نبود تا اینکه امسال در حدود چهار ماه در کمیسیون فرهنگی 

این لایحه مورد بحث قرار گرفت و به اتاق دولت رسید.«
در ادامه این گزارش آمده است: »حالا فضا در میان روزنامه نگاران ملتهب است؛ آنها که در همه این سال ها... سعی 
کرده  بودند چراغ های رسانه شــان را روشــن نگه دارند، حالا در بزنگاهی حضور دارند که قرار اســت کارشناسان دولتی 
تصمیم بگیرند که آنها روزنامه نگار هســتند یا نه. این به آن معناســت که دیگر روزهایی که مشــتاقان عرصه خبر پا به 
تحریریه ها می گذاشتند و پابه پای استادان مشق خبر می کردند، تمام شده و شاید دولت دیگر حوصله نقد ندارد و برای 
همین ترجیح می دهد خبرنگارانی دولتی و مواجب بگیر تربیت کند تا فاتحه مطبوعات مستقل برای همیشه خوانده شود.«

روزنامه های زنجیره ای حامی دولت در حالی خود را نگران وضعیت روزنامه نگاران نشان می دهند و می گویند تفویض 
کردن تعیین تکلیف روزنامه نگاران به دولت کار درستی نیست که در حمایت از دولت در ماه های گذشته دست به بزک 
کردن بسیاری از ناکامی ها و ناراستی ها زده بودند. اگر در این میان کسانی بخواهند ناراضی باشند، این رسانه های منتقد 
هستند که انواع توهین ها و هتاکی ها را از سوی مسئولین دولتی از صدر تا ذیل تحمل کرده اند نه روزنامه ها و رسانه های 

زنجیره ای حامی دولت.
عاملان وضع موجود طلبکار شدند

مدعیان اصاحات در روزها و ماه های گذشته و پس از پیروزی مجدد روحانی در انتخابات به جای آنکه در صندلی 
پاســخگویی به مردم بنشــینند و از دولت دست ساخته خود حمایت کرده و پاسخ ناکامی های آن را بدهند در صندلی 

طلبکار نشسته و سؤال می پرسند و انتقاد می کنند!
ســردبیر شــرق در سرمقاله دیروز این روزنامه نوشت: »این روزها اصاح طلبان درصددند تا به فضای ناـ سیاست که 
جامعه را به سیطره خود درآورده غلبه کنند. آنان به دنبال مفاهیم و راهکارهایی هستند تا مردم را از خمودگی سیاسی 

خاص کنند. از این رو ناگزیرند شرایط موجود را نقد و براساس تحلیل خود مفاهیمی را به  جامعه پرتاب کنند.«
نویسنده افزود: »دولت روحانی در بعضی مواقع از این وضعیت سود برده و مباحث مناقشه برانگیز ازجمله تصویب لایحه 
»سازمان نظام رسانه  ای« را در دستور کار قرار می دهد. لایحه ای که در صورت عملیاتی شدن تیر خاصی به رسانه های 
مستقل و نیمه جان کشورمان خواهد زد. اینک، یکی از وظایف جدی اصاح طلبان، تحلیل و موضع گیری درباره این لایحه 

است. لایحه ای که رکن چهارم دموکراسی را به خطر می اندازد.«
سردبیر شرق در ادامه نوشت: »اصاح طلبان بیش از گذشته دستشان خالی است. آنان دولت دارند و ندارند و دسته 
چاقوی کنده کاری شده ای را بر کف دارند که تیغه ندارد. از این منظر تاشِ مدام برخی از اصاح طلبانِ بیرون دولت  براي 

تغییر وضعیت از طریق خلق و به کارگیری مفاهیم سیاسی موجود قابل درک است.«
نویسنده در پایان با ارتباط دادن مطالب نامربوط از سیاست داخلی تا منطقه ای کشور به هم نتیجه گرفت: »وضعیت 
اصاح طلبان وضعیتی تراژیک است. با اینکه مردم را پشت سر دارند و دولت روحانی نیز با آنان بیگانه نیست، اما همچون 
غریبه ها در پی آشتی ملی می گردند. اصاح طلبان بدون اینکه خود بخواهند تابع حذف و ادغام در سیاست داخلي ایران 

شده اند.«
گفتنی است، مدعیان اصاحات و بخصوص روزنامه های زنجیره ای در طول بیش از یک سال گذشته از همه ناکامی های 
دولــت از سیاســت داخلی گرفته تا منطقه ای و بین المللی و بخصــوص برجام حمایت کرده اند، امروز و با گذر از گردنه 
انتخابات و با وجود اینکه اکثر ســمت های دولتی به اصاح طلبان واگذار شــده و این جریان سیاسی سهم عمده ای را به 
خود اختصاص داده است، به فکر چهار سال بعد افتاده و به خود می گویند بایستی از امروز در صندلی منتقد بنشینیم 
تا برای ســال ١400 بتوانیم از مردم رای بخواهیم! این گونه سیاســت ورزی یعنی بزک کردن چیزی و فروختن آن به 
مردم و در ادامه منتقد آن شدن، ایراد اساسی مدعیان اصاحات است نه داستان سرایی های نامربوطی که سردبیر شرق 

به آن چنگ انداخته است.
توجیه تجزیه عراق از سوی یک روزنامه زنجیره ای

شرق در یادداشت دیگری به موضوع کردستان عراق پرداخت و با وجود اینکه تاش و مجاهدت نیروهای نظامی و 
امنیتی این کشــور غائله را به پایان رســانده است، ادعا کرد تجزیه عراق در قانون اساسی این کشور پذیرفته شده بود و 

خوب نشد که دولت این کشور به این تجزیه رضایت نداد!
در بخشی از این یادداشت آمده است: »کُردها در برابر نیروهای بعثی- داعشی مقاومت جانانه ای کردند و در توقف 
پیشرفت آنان سهم بسزایی داشتند. کردها موفق شدند شهرهای کُردی جنوب مرز اقلیم را که به موجب قانون اساسی 
فدرال آن کشــور تصمیم درباره آینده آنها موکول به همه پرســی شــده بود، از خطر  اشغال داعش نجات دهند و انتظار 

داشتند دولت مرکزی به آن همه پرسی تن دهد.«
فارغ از اینکه همه پرسی اخیر برای تجزیه عراق بوده نه تعیین تکلیف شهرهای جنوب مرز اقلیم، روزنامه شرق در 
ادامه به تخریب دولت عراق با نادیده گرفتن خیانت های بارزانی در ســال های گذشــته از جمله فروش بدون حســاب و 
کتاب نفت کرکوک و به جیب زدن پول آن پرداخت و نوشت: »اهمیت کرکوک برای اقلیم، دستیابی آن به منابع نفتی 
است که می  توانست آنها را مستقل کند، زیرا در ماه های اخیر دولت عراق از ارسال سهم بودجه جاری اقلیم؛ یعنی حقوق 

کارمندان و پیشمرگه ها نیز به دلیل دراختیارگرفتن منابع نفت خودداری کرده بود.«
گفتنی اســت، در ســال های گذشته بارزانی نفت کرکوک را به صورت مستقل به فروش رسانده و هزینه کرده است 
و به جای پاسخگویی در این زمینه دست پیش گرفته که چرا دولت مرکزی حقوق پیشمرگه ها را پرداخت نکرده است!

ملاکهای اصلاح طلبان برای رای اعتماد
روزنامه اعتماد در مصاحبه با مصطفی معین، وزیر علوم دولت اصاحات به مسایل و حواشی معرفی وزیر علوم دولت 
دوازدهم و رای اعتماد او از مجلس پرداخت.در بخشــی از این مصاحبه اعتماد پرســید: »یکي از موضوعاتي که تردید در 
مورد غامي را بیشــتر مي کرد حمایت اصولگرایان از او بود. حتي شــاهد بودیم که برخي از نمایندگان مخالف او نیز به 

همین مسئله  اشاره کرده و نتیجه مي گرفتند که غامي گزینه مناسبي نیست.«
معین نیز در پاسخ گفته است: »بله، فکر مي کنیم تا حدودي این طور بود و برخي اعضاي فراکسیون امید با همین 
دلیل به غامي راي ندادند... به نظر من مجلس باید خودش جهت دهنده باشد و نباید از فضایي که در یک مقطع خاص 
شکل مي گیرد، تاثیر بگیرد. این ضعف مجلس است.« وی در بخشی دیگر از این گفت وگو تاکید کرد: »دانشگاه نیز مرکز 
علم است، یک نهاد علمي ملي است و مرکز تمرکز نیروهاي یک جناح خاص نیست. بنابراین همه جناح هاي سیاسي کشور 
دانشگاه را باید از خود  بدانند و از آن حمایت کنند تا کشور پیشرفت کند. نباید از دانشگاه سرباز گیري و در مدیریت آن 
دخالت کنند.«دو موضوعی که در این بخش های مصاحبه مطرح شده است بیانگر شکاف عمیق میان شعارها و عملکرد 
جریان مدعی اصاح طلبی اســت که متاســفانه به همین یکی دو مورد نیز محدود نمی شود. اگرچه این جریان پیوسته 
شعار پرهیز از سیاست زدگی، در نظر گرفتن منافع مردم و شایسته سالاری سر داده است اما در همین فرازهای مصاحبه 
می بینیــد که به صراحت دلیل رای ندادن بخشــی از نمایندگان اصاح طلب به گزینــه وزارت علوم این بوده که برخی 
نمایندگان اصولگرا از وی حمایت کرده اند! برای پی بردن به عمق تعصبات حزبی میان جریان موسوم به اصاح طلب این 

را نیز در نظر بگیرید که این گزینه ای است که توسط دولت مورد حمایت آنها معرفی شده است. 
مورد دیگر عدم سربازگیری از دانشگاه و سیاست زده نکردن محیط آن است که در این مصاحبه مطرح شده است اما 
نگاهی گذرا به تاریخ دهه های اخیر به وضوح نشان می دهد که کدام جریان در مقاطع مختلف به سربازگیری از دانشگاه 
پرداخت و محیط علمی آن را دستخوش تنازعات سیاسی و آشوب و بحران کرد. همین جریان در سال ١٣7٨ با عنوان 

دهن پر کن »جنبش دانشجویی« چه بایی بر سر دانشگاه آورد؟ 
عوام فریبی تا این حد؟!

همکاری و همراهی آمریکا، اســرائیل و اروپا برای فشــار علیه ایران به وسیله اهرم برجام، با یاوه گویی های مقامات 
اروپایی و دیدار اخیر نخست وزیر اسرائیل با نخست وزیر انگلیس بیش از پیش نمایان شد و ادعای شکاف بین آنها کاما 
دروغ از آب درآمد اما ادامه اصرار مدعیان اصاحات بر تفرقه بین آنها، با توجه به عملکردشان در عبور از اصول و خطوط 

قرمزها عجیب نیست و طبعا روی ساده لوحی هم نمی تواند باشد.
روزنامه ایران دیروز در یادداشتی با عنوان »دستان خالی نتانیاهو« نوشت: »... نخست وزیر رژیم صهیونیستی که از 
لابی های خود در کشــور همســایه ایران راه به جایی نبرده بود، پنجشنبه با ترزا می  نخست وزیر انگلستان هم در لندن 
دیدار و گفت وگو کرد. خبرهای منتشر شده درخصوص این دیدار هم حمایت صریح لندن از برجام را روایت می کند و 
نشان از آن دارد که نتانیاهو در موضع مخالفت با برجام به لندن هم نباید چشم داشته باشد. این همه در حالی است که 
لابی اسرائیلی ها علیه جمهوری اسامی ایران همواره با استقبال و همراهی اروپایی ها مواجه می شد. حال اما تاش های 

این رژیم جز واشنگتن و ریاض گوش شنوایی پیدا نمی کند.«
این عوام فریبی ها و گزاره های کاما خاف واقع در حالی است که نتانیاهو بعد از دیدار با ترزا می  نخست وزیر انگلیس 
و بوریس جانســون وزیر خارجه آن کشــور تصریح کرد که اســرائیل به دنبال لغو برجام نیست و برای بهبود آن تاش 
می کند. وی گفت که اکنون تاش های خود را در جهت لابی گری با قدرت های جهانی، برای بهبود توافق هسته ای ایران 

و لغو نشدن آن متمرکز کرده است.
نتانیاهو همچنین گفت که مواضع انگلیس و اسرائیل از لحاظ  تاش ها در جهت یافتن روش هایی برای تغییر برجام، 
در حال نزدیک تر شدن به یکدیگر است. وی از بررسی امکان تعامل با کشورهای گروه ١+5 و رسیدن به تفاهماتی با آنها 
بر سر افزایش نظارت ها از سایت های هسته ای ایران و دائمی کردن محدودیت ها و اعمال تحریم های موشکی علیه این 
کشــور خبر داد. این اظهارات بر خاف ادعای یادداشت فوق، کاما همراستا با مواضع مقامات آمریکایی و اروپایی است 

چراکه آنان نیز بر لزوم فشار علیه ایران بر سر توانمندی موشکی و نقش آفرینی های منطقه ای ایران تأکید کرده بودند.

»أعَْظَمَ اللهُ أجُُورَناَ ]و اجُورکم[ بمُِصَابنَِا باِلحُْسَیْنِ)ع( وَ جَعَلنََا 
البِِینَ بثَِأْرِهِ)ع(«.]١[ وَ إیِاَّکُمْ مِنَ الطَّ

این شــعار رسمي ما در ایام ماتم سالار شهیدان)ع( دو پیام 
دارد؛ آن جمله اوّلش عرض تعزیت اســت و درخواست اجَر که 
مي گوییم: »أعَْظَمَ اللهُ أجُُورَناَ ]و اجُورکم[ بمُِصَابنَِا باِلحُْسَیْنِ)ع(«؛ 
اما جمله دوم دعوت به احیاي نام آن حضرت، اقامه مراســم آن 
حضرت و طيّ راه آن حضرت اســت و بخش مهم این پیام دوم، 
همان مبارزات نفسگیر علیه ظلم و طغیان است و رابطه اش هم 
رابطه تنگاتنگ قرآني است، این سه چهار مطلب را از این جمله 

دوم استفاده مي کنیم.
در جمله دوم عرض مي کنیم خداي سبحان آن توفیق را به 
ما بدهد که ما خونبهاي حسین بن علي)ع( را بگیریم. یک وقت 
اســت انسان دعا مي کند خدا توفیق بدهد که ما راه حسین بن 
علي)ع( را ادامه بدهیم،این یک دعاي خوبي است؛ اما این دعا با 
آن درجه و علوّ این پیام نیســت. ما از خدا بخواهیم که شیعیان 
حسین بن علي بن ابیطالب باشیم، این یک دعاي خوبي است، 

ولي آن منزلتِ این پیام را نمي رساند.
این پیام مي گوید من وظیفه اي دارم، حقي دارم که این حق 
را خدا براي من قرار داد و آن این اســت که در قرآن فرمود:مَنْ 
هِ سُــلطْانا؛ً]٢[ اگر پدر کسي را شهید  قُتِلَ مَظْلُوماً فَقَدْ جَعَلنْا لوَِلیِِّ
کردند، وليّ دم حق قصاص دارد. ما پدرمان را شهید کردند. این 
حق مسلمّ ماست که خونبهاي حسین بن علي را بگیریم، نه چون 

امام ماست، چون پدر ماست.
پیامبر)ص( وعلی)ع(؛ پدران امت

این پیام خیلي والاست؛ »ثار« یعني خونبها، خونبها برای وليّ 
مقتول است، این بالاتر از شیعه بودن است، چون شیعه چندین 
درجه است، آن علوّ منزلت و منزله عالیه شیعیان را در اینجا به 
ما مي فهماند. از خدا مي خواهیم که خونبهای حسین بن علي را 
بگیریم. چرا؟ براي اینکه پدر ما را شهید کردند. ما فرزند حسین 
بن علي هستیم، چون وجود مبارک پیامبر)ص( صریحاً اعام کرد 
هر کس که به دنیا مي آید، به هر حال براي او نام و شناســنامه 
مي گیرند؛ اما وقتي بالغ شــد خودش باید شناسنامه خودش را 
بگیرد و اگر خواســت شناسنامه را بگیرد ما حاضریم شما را به 
عنوان فرزندي قبول کنیم، بیایید فرزندان ما بشوید، فرمود: »أنَاَ 
«؛]٣[؛ من و علی پدران این امتیم؛ بیایید  ــهًِْ وَ عَلـِـيٌّ أبَوََا هَذِهِ الْمَُّ
بچه هاي ما بشــوید، ما شما را به عنوان فرزندي قبول داریم. ما 
وقتي که بالغ شدیم و شیعه شدیم، این را امضا کردیم. آنها را به 
عنوان پدر پذیرفتیم و اگر وجود مبارک حضرت امیر)ع( پدر ما 
شــد، وجود مبارک صدیقه کبري مادر ماست، ما بچه هاي اینها 
هســتیم؛ چون بچه هاي اینها هستیم، پدر ما را شهید کردند و 

چون پدر ما را شهید کردند ما حق قصاص داریم.
این پیام عاشوراست، سخن از امامت و امت نیست، سخن از 
پدر و فرزندي است. شیعه بچه حسین بن علي بن ابیطالب است. 
این کجا و آن کجا! درست است این تحلیل عمیق در خیلي از این 
عزیزان به این صورت بیان نشده؛ اما این جنگ تحمیلي را، این 
دفاع از حرم را، این دفاع از حریم را، همین منطق که در درونِ 

این عزیزان نهفته است تأمین مي کند؛ حالا قدرت بیان ندارد.
تلازم عاطفه و عقلانیت در حماسه کربلا

امامــت یک حق اجتماعي دارد، وظیفه اي دارد و باید مطاع 
باشد و ما مطیع باشیم؛ اما این گذشته از آن، مسئله عاطفي را 
هم به همراه دارد. در جریان عاطفه و اشک نباید بین این چند کار 
هیچ کدام را قبول کرد: آن عاطفه و آن اشــک این چنین نیست 
که با عقل کار نداشته باشد، یک؛ یا حاکم بر عقل باشد به عقل 
بگوید هر چه من دستور مي دهم تو اجرا بکن، این دو، بلکه تحت 
رهبري عقل قرار بگیرد، این سه. این اشک و این عاطفه پیامش 
را به عقل مي رساند مي گوید این طور نیست که من بگویم اشک 
و عاطفه و شــور یک طرف، عقل و استدلال و خِرد طرف دیگر، 
نه! من با شــما ارتباط دارم. ارتباط هم این نیست که دو جانبه 
باشــد، من همتاي شما باشم، تو اي عقل همتاي من باشي، دو؛ 
بلکه من تو را به عنوان رهبر پذیرفتم، چون امام سجاد)ع( و ائمه 
دیگر فرمودند علم قائد روح است،]4[ علم، رهبر بدن، رهبر قواي 
فکري، عقل مردم و جان مردم اســت. این اشک ارادتش نسبت 
به عقل این اســت که آنچه شما دستور بدهید من در همان راه 

قدم برمي دارم.
 پس تنظیم عاطفه با عقل به این اســت که اینها حتماً باید 
گفتمان داشته باشند، یک؛ همتاي هم نباشند، دو؛ امامت عقل 
را قبول بکنند، سه؛ آن وقت اگر کسي براي سالار شهیدان اشک 
هِ« فله کذا و  بریزد بلکه کســي که زیارت بکند او را »عَارِفاً بحَِقِّ

کذا،]5[ آن مقام عظمی در قیامت براي آنها فراهم است.
بنابراین عاشورا براي ما یک مکتب فرهنگي و فکري است و 
این شــعار را هم که به ما یاد دادند، مضمون این شعار هم این 

بخش هایي است که گوشه اي از اینها به عرض شما رسید. 
بیانات حضرت آیت الله جوادي آملي )دامت برکاته( 
در جلسه درس اخلاق در دیدار با جمعی از

 دانشجویان و طلاب، قم؛ 96/7/27. 
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ر«. مَ مِنْ ذَنبِْهِ وَ مَا تأَخََّ هِ غَفَرَ اللهُ لهَُ مَا تقََدَّ عَارِفاً بحَِقِّ
خوان حکمت روزهای یک شنبه منتشر می شود.

ستاندن 
خونبهای امام حسین)ع(

رئیس جمهور با گرامیداشت روز تاریخی 
13 آبان و تبعیــد امام راحل، گفت: دولت و 
مردم به ارتش به عنوان نیروهای مســلح 
مومن و فــداکار اطمینان دارنــد و دولت 
نیروهای مسلح  از  به حمایت خود  همچنان 

ادامه خواهد داد.
حسن روحانی در دیدار فرماندهان ارشد ارتش 
جمهوری اسامی ایران گفت: از دیدگاه امام)ره(، 
یکی از مهم ترین مظاهر استقال کشور، استقال 
نظامی اســت و در همین راستا در قانون اساسی 
نیز حفظ نظام، استقال کشور و تمامیت ارضی از 

ماموریت های اصلی ارتش عنوان شده است.
وی با  اشاره به اینکه ارتش بعد از انقاب اسامی 
در هر دو بعد اسامی و مردمی بودن بسیار موفق 
عمل کرده اســت، ادامه داد: نیروهای مسلح باید 
فراجناحی باشند و امروز بزرگترین سرمایه ارتش، 
اعتمــاد عمومی و عدم وابســتگی به جریان های 

سیاسی است.

روحانی با ذکر خاطراتی از رشــادت و ایمان 
شــهیدان ارتش در دوران دفــاع مقدس از جمله 
شهیدان فکوری، ســتاری، صیاد شیرازی، بابایی، 
کشوری، شیرودی و همچنین یاد مرحوم سرلشکر 
ظهیرنژاد، افزود: فداکاری و ایثار فرماندهان و پرسنل 
نیروهــای هوایی، زمینی، دریایــی و نیز هوانیروز 
و پدافنــد در دفاع مقدس که بــرای اولین بار در 
شکستن حصر آبادان جلوه گر شد، فراموش شدنی 
نیست و ملت ایران قدردان صابت، نجابت، سامت 

و ایثار ارتش هستند.
رئیس جمهور با اشاره به اینکه ارتش در انقاب، 
دفاع مقدس و تاکنون سرافراز بوده و همواره مورد 
اعتماد امام راحل، رهبری و ملت بوده و هســت، 
تاکید کــرد: اقتدار عملیاتی نیروهای مســلح در 
گرو چابکی ســاختار، انضباط درونی و روزآمدی 

تجهیزات است.
روحانی خاطرنشان کرد: دولت و مردم به ارتش 
به عنوان نیروهای مسلح مومن و فداکار اطمینان 

دارند و دولت همچنان به حمایت خود از نیروهای 
مسلح ادامه خواهد داد.

رئیس شورای عالی امنیت ملی همچنین با اشاره 
به وظایف نیروهای مسلح در قانون اساسی، افزود: 
نیروهای مسلح باید در زمان صلح و در هر زمینه ای 
که دولت ضروری بداند، در کنار دولت باشند و در 
پیشــبرد برنامه های قوه مجریه برای اداره کشور 

کمک کنند.
در ابتــدای این دیــدار فرمانــده کل ارتش 
جمهوری اســامی ایــران، نماینــده ولی فقیه و 
رئیس سازمان عقیدتی و سیاسی ارتش، رئیس ستاد 
مشــترک، فرمانده نیروی زمینی، فرمانده نیروی 
هوایــی، فرمانده نیروی دریایــی، فرمانده قرارگاه 
پدافنــد هوایی خاتم الانبیا)ص( و رئیس ســازمان 
حفاظت اطاعات ارتش طی سخنانی ضمن تقدیر از 
حمایت های موثر دولت و رئیس جمهور، گزارشی از 
ماموریت ها و مهم ترین اقدامات و الزامات ارتش برای 

ارتقای حوزه های عملیاتی خود را تشریح کردند.

روحانی در دیدار فرماندهان ارشد ارتش:

دولت به حمایت از نیروی مسلح ادامه می دهد

وزیر اطلاعات در جلســه ستاد اربعین 
خوزستان در محل دفتر پایانه شلمچه گفت: 
امسال زائران دغدغه و نگرانی از باب امنیتی 

ندارند و این بسیار ارزشمند است.
حجت الاسام ســیدمحمد علوی با قدردانی 
از تمامی دستگاه های تاثیرگذار در تامین امنیت 
در مرز شلمچه تصریح کرد: اگر چه شاید زائران 
سید الشــهدا دغدغه برخی مسائل اداری مانند 
ویزا، گذرنامه و یا خروج از مرز را داشته باشند اما 
خوشبختانه دغدغه و نگرانی از باب امنیتی ندارند و 
این بسیار ارزشمند است. وی اظهار کرد: به لحاظ 
خدمــات اداری چه در مبحث ویزا، گذرنامه و یا 
خدمات مالی، بهداشتی و سایر موارد سال به سال 
شرایط خدمات رسانی رو به بهبود است. وی تصریح 
کرد: امسال تمامی امکانات نسبت به پارسال تفاوت 
بسیار فاحش دارد، کاری که دوستان ما در نیروی 
انتظامی، گمرک، مرزبانی و سایر دستگاه های موثر 
در امر خدمات رسانی به زائران انجام می دهند از 

سرعت بسیار بالا و ارزشمندی برخوردار است.
فرمانده نیروی انتظامی:

 زائران برای بازگشت عجله نکنند
فرمانده نیروی انتظامی گفت: زائران اربعین 

حسینی برای بازگشت به ایران عجله نکنند.
به گزارش خبرگزاری ها سرتیپ اشتری که به 
منظور بررسی آخرین شرایط حاکم بر مرز چذابه و 
تردد زائران اربعین حسینی به مرز چذابه رفته بود 
گفت: زائران برای بازگشت عجله نکنند تا حادثه ای 
پیش نیاید.وی با اشاره به اینکه زائران مسیر خود 
را به خوبی ادامه می دهند، افزود: نیروی انتظامی 
هم در خدمت رسانی به زائران نهایت تاش خود را 
به کار می گیرد.فرمانده ناجا تصریح کرد: به زائران 
توصیه می کنم که به توصیه های نیروی انتظامی 
توجه داشته باشند. اشتری با  اشاره به اینکه زائران 
باید مدارک لازم را به همراه داشته باشند، یادآور 
شد: خوشبختانه برای تأمین نظم و امنیت زائران 

و حتی کنترل ترافیک هیچ دغدغه ای نداریم.
 تصادف اتوبوس زائران اربعین 

 رئیس جمعیت هال احمر دشــت آزادگان 
اظهار کرد: یک دســتگاه اتوبــوس حامل زائران 
ایرانی با یک اتوبوس دیگر در منطقه البتیره شاخ 

به شاخ شد.
یاسر ساعدی افزود: متاسفانه در این سانحه 

رئیس  مجمع تشــخیص مصلحت نظام 
ضمن تاکید بر لزوم اجرای سیاســت حذف 
دلار، گفت: اجرای این سیاست در کاهش آثار 
تحریم ها بسیار مؤثر خواهد بود، به خصوص که 
آمریکا سلاحی جز تحریم ندارد و استفاده از 
این سلاح نیز ناشی از عجز او و شکست در 

حوزه امنیت است.
جلســه مجمع تشخیص مصلحت نظام، صبح 
شنبه ١٣ آبان با حضور اکثریت اعضاء تشکیل شد.
بر پایه این خبر در ابتدای این جلسه، آیت الله 
ســید محمود هاشمی شــاهرودی، رئیس مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام با گرامیداشت ١٣ آبان، 
روز دانش آموز، روز استکبارســتیزی، تسخیر لانه  
جاسوسی و تقارن این مناسبت ها با سالروز تبعید 
امام)ره( گفت: با حرکت بزرگ دانشجویان مؤمن 
و انقابی در تســخیر جاسوس خانه  آمریکا، چهره 
واقعی اســتکبار در منطقه و کشــور روشن شد و 
امروز نیز اقدامات فتنه گرایانه و عهدشکنانه آمریکا 
ازجمله تهدید کشورها و دخالت در امور منطقه بر 

همه روشن است.
وی خاطرنشــان کرد: عجیب آنکه آمریکا که 
خود منشأ انواع تهدیدات در جهان و منطقه بوده 
است، کشورهای مستقلی را که می خواهند امنیت 
و توان دفاعی خود را افزایش دهند، تهدید می خواند 
و در نهایت نفاق و با انواع اتهامات، تحریم هایی چون 

کاتسا را تصویب می کند.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام با  اشاره به 
این مطلب که آمریکا با اصل اسام و نظام دشمنی 
دارد، راه صحیح مواجهه با استکبار را، راه امام و رهبر 
معظم انقاب خواند و افزود: دشمنی های آمریکا را 
نباید فراموش کرد، نباید فریب آمریکا را خورد و از 
فریبکاری و خصومت آن غافل شد و این خط قرمز 

جمهوری اسامی است.
به گزارش فارس، آیت الله هاشمی شاهرودی با 
تأکید بر لزوم تبعیت از نکات ارزشمندی که رهبر 

معظم انقاب در دیدار اخیر دانش آموزان، جوانان 
و نوجوانان با ایشــان مطــرح کردند، تصریح کرد: 
راه حــل مقابله با تحریم ها در اتکا به توان درونی و 
سیاست های اقتصاد مقاومتی است و جز این نه به 
آمریکا و نه اروپا نباید دل بست؛ زیرا آمریکا و اروپا 

سیاست هایی مشترک علیه جهان اسام دارند.
وی نکات مطرح شــده از سوی رهبری معظم 
انقاب در دیــدار رئیس جمهور روســیه ازجمله 
سیاست حذف دلار را مهم و ارزنده خواند و گفت: 
اجرای این سیاســت با همراهی کشورهایی که با 

جمهوری اسامی تعامل سازنده دارند، در کاهش 
آثار تحریم ها بســیار مؤثر خواهد بود، به خصوص 
که آمریکا ســاحی جز تحریم ندارد و استفاده از 
این ســاح نیز ناشی از عجز او و شکست در حوزه 

امنیت است.
رئیس مجمــع تشــخیص مصلحــت نظــام 
برسهم زدن نقشــه های استکباری آمریکا و رژیم 
صهیونیستی را مایه  عزت و افتخار جمهوری اسامی 
دانست و بیان داشت: تشکر و قدردانی رهبران دیگر 
کشــورها همچون پوتین از رهبر معظم انقاب به 
دلیل ایستادگی جبهه  مقاومت، مقابله با داعش و 
حمایت از استقال عراق و سوریه، حاکی از عزت 
و اعتبار جمهوری اسامی است، همچنانکه بیداری 
اســامی و تحولاتی نیز که در جهان اسام پدید 
آمده اســت، مرهون تدابیر حکیمانه مقام معظم 

رهبری است.
در ادامــه این جلســه، در اجرای اصل یکصد 
و دوازدهــم قانون اساســی دو مورد اختافی بین 
مجلس شورای اســامی و شورای نگهبان شامل 
»لایحه  معاهده  معاضدت دوجانبه در امور کیفری 
بین جمهوری اســامی ایران و جمهوری کره« و 
»لایحه  موافقت نامه  انتقال محکومین بین جمهوری 
اسامی ایران و جمهوری قزاقستان« مطرح شد که 
در هر دو مورد، نظر مجلس شــورای اسامی عینا 

به تصویب رسید.

آیت الله هاشمی شاهرودی در جلسه مجمع تشخیص مصلحت نظام تاکید کرد

غفلت از خصومت  آمریکا خط قرمز جمهوری اسلامی
 و لزوم اجرای سیاست حذف دلار

وزیر اطلاعات: زائران امسال دغدغه و نگرانی از باب امنیتی ندارند

  قم -خبرنگار کیهان:
پاسداران  فرمانده کل سپاه  جانشین 
انقلاب اسلامی گفت: آمریکایی ها می دانند 
در صورتی کــه جنگ جدیدی بپا کنند، 
نقشه های جغرافیایی تغییر خواهد کرد و 
در نقشه های جدید دیگر نامی از اسرائیل 

وجود نخواهد داشت.
 ســردار حســین ســامی در اجتمــاع 
راهپیمایان ١٣ آبان که در حرم مطهر حضرت 
معصومه)س( برگزار شــد، ابراز داشت: زمانی 
که امام خمینی)ره( جمله معروف آمریکا هیچ 
غلطی نمی تواند بکند را گفتند،  آمریکا مشغول 
طراحی پیچیده ترین عملیات نظامی برای تسلط 
به ایران بود، اما به فضل الهی واقعه شگفت انگیز 
طبس اتفاق افتاد و تمام نیرو های آمریکا گرفتار 

شدند و توطئه های آمریکا نقش بر آب شد.
وی مطــرح کــرد: انقاب اســامی ایران 

بــا رهبری، ژرف نگــری، شــجاعت،  بصیرت، 
دشمن شناسی، تدابیر امام خمینی)ره( و حضرت 
آیت الله خامنه ای )مدظله العالی( به سوی سعادت 
و پیروزی حرکت کــرد و امام خمینی و مقام 
معظم رهبری همانند ستارگان درخشانی هستند 
که در شب های تیره، راه را به ما نشان می دهند.

ســردار سامی با بیان اینکه قدرت  آمریکا 
نسبت به گذشته کمتر شده است، یادآور شد: در 
سال های اخیر هیچ  یک از سیاست و توطئه های 
دشمنان با موفقیت همراه نبود و در حال حاضر 
ما با دشمنی مواجه هستیم که قادر به طراحی 
راهبرد و سیاست برای خود نیست و هرچه عمل 
می کند شکست می خورد و این هنر ولایت فقیه 
است که می تواند به گونه ای شرایط را مدیریت 
کند که حتی توطئه های دشمنان نیز به سود 

ایران تمام شود. 
جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران انقاب 

اسامی خاطرنشان کرد: امروز نقش آمریکا در 
تحولات دنیا بسیار کم است؛ آنها در همه اهداف 
خود ناکام ماندند؛ آمریکا یی ها می خواستند رژیم 
صهیونیستی را توسعه دهند، اما مجبور شدند 
که دور اســرائیل را حصار بکشند و اکنون دور 
تا دور رژیم صهیونیستی دیوارکشی شده است، 

گویا که در زندان قرار دارد.
وی تصریح کرد: در حال حاضر گزینه نظامی 
حتی در تصور مقامــات آمریکایی هم خطور 
نمی کند، چراکه می دانند که هر جنگ جدیدی 
در منطقه، محو و نابودی کامل اســرائیل را به 
دنبال خواهد داشت؛ آنها می دانند در صورتی 
که جنگ جدیدی بپا کنند نقشه های جغرافیایی 
تغییر خواهد کرد و در نقشــه های جدید دیگر 

نامی از اسرائیل وجود نخواهد داشت.
سردار سامی با بیان اینکه در صحبت های 
اخیــر آمریکا نیــز حرفی از جنــگ و گزینه 

نظامی زده نشــده است، گفت: مقامات آمریکا 
می خواهند همه دنیا به جز آمریکا نا امن باشد 
و می خواهند دشمنان را خلع ساح کنند و خود 
مسلح باشــند تا اراده سیاسی خود را تحمیل 
کنند، به همین دلیل اســت که از موشک های 

ما هراس دارند. 
جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران انقاب 
اسامی با تأکید بر اینکه آمریکایی ها با اساس 
ملت ایران و اسام دشمنی دارند، تصریح کرد: 
دشــمنان باید آگاه باشــند که سپاه یک روح 
توزیع شده در قلب همه ملت ایران است؛ سپاه 
فدایی، پیشمرگ، آبرو و عزت ملت ایران است و 
ملت و سپاه جداشدنی نیستند. وی تأکید کرد: 
آمریکایی ها باید بدانند که دوران آنها تمام شده 
است، قدرت  آمریکا مربوط به قرن گذشته بود و 
قرن جدید متعلق به اسام است و این واقعیتی 

است که آشکار شده است.

سردار سلامی:

گزینه نظامی حتی در تصور مقامات آمریکایی هم خطور نمی كند

زائران اربعین مصدوم شــدند کــه تعداد دقیق 
آنها مشخص نیســت.وی تصریح کرد: چند تن 
از مصدومان از جمله  یک زن حدود 45 ســاله 
با آســیب دیدگی دســت چپ و یک زن حدودا 
٣7 ســاله با مصدومیت صــورت و کودکش به 
مرز چذابه منتقل شــدند.گزارش دیگری به نقل 
از رئیس مرکز فوریت های پزشــکی استان ایام 
حاکی است تصادف زائران ایرانی در کوت عراق 
6 زخمی بر جای گذاشــت که در حال انتقال به 

مرز مهران هستند.
صدنور علیمرادی افزود: این تصادف در کوت 
عــراق رخ داده و بر اثر آن یک خانواده 6 نفره به 
شدت زخمی شده اند.وی گفت: دو نفر از مصدومان 
به مرز مهران منتقل شــده اند و مابقی در حال 
انتقال هســتند. وی تصریح کرد: حال این 6 نفر 

وخیم اعام شده است.
افتتاح پایگاه امداد نجات مرز خسروی 
پایگاه امداد و نجات مرزی خسروی، با ظرفیت 
اسکان بیش از ١0 هزار نفر در مرز خسروی افتتاح 
شــد.رئیس جمعیت هال احمر کشور درمراسم 
افتتاح این پایگاه در مرز خســروی گفت: برای 
خدمت رســانی به زائران اربعین حســینی )ع( 
عــاوه  بر این پایگاه، اردوگاه اســکان اضطراری 
بسیار مجهز در مرز خسروی و ٣0 پایگاه امداد و 
نجات در کل استان راه اندازی شده است.پیوندی 
امکانات مرز خسروی را بسیار مطلوب ارزیابی کرد 
و افزود: در این پایگاه کلیه امکانات امدادی فراهم 
شــده و هم اکنون هال احمر کشورباتمام توان 
خود در خدمت زوار اربعین حســینی )ع( است.

وی با  اشــاره به اینکه تا کنون چهار هزار نفر در 
مرز خسروی اسکان داده شده اند ابراز امیدواری 
کرد هر چه زودتر مرز خسروی برای تردد زوار باز 
شود.اکبری فرماندار قصرشیرین هم درخصوص 

آخرین وضعیت مرز خسروی گفت: مرزخسروی 
از آمادگی صد در صد برای پذیرایی از زوار اربعین 
حسینی برخوردار است، اما طرف عراقی تاکنون 

برای تردد زوار اعام آمادگی نکرده است.
اکبری با  اشــاره به اینکه رایزنی ها در سطح 
دولت برای بازگشــایی مرز خســروی دراربعین 
حســینی )ع( ادامه دارد افــزود: همه در تاش 
هســتند که تردد زوار از این مرز در ایام اربعین 

فراهم شود.
استقرار 3۰  تانکر آب در مرز مهران

مشاور وزیر نیرو از استقرار ٣0 دستگاه تانکر 
آب در مرز مهران خبر داد.

یعقوب مرادی  با  اشــاره بــه اینکه یکی از 
مهم ترین نیاز های زائران اربعین آب و برق است 
و وزارت نیرو در راســتای تامین این نیاز ها از دو 
سال گذشــته ســتادی را با مدیریت وزیر نیرو 
تشکیل داده است، اظهار داشت: امسال از بستان 
تا چذابــه را به صورت جهادی در مدت ٢/5 ماه 
آب رســانی کردیم و آب آشامیدنی و بهداشتی 
و کاما اســتاندارد در همه موکب ها وجود دارد.
وی همچنین از استقرار حمام های بهداشتی در 
مرز ها خبر داد و گفت: دستگاه هایی برای تولید 
آب بسته بندی از سال گذشته آماده کردیم، این 
دستگاه ها روزانه ١00 هزار لیوان تولید آب دارد.

مرادی با اشاره به اینکه روشنایی پارکینگ هایی که 
وســعت آنها به 600 هکتار می رسد، تامین شده 
است، افزود: همچنین روشنایی مسیر های منتهی 
به مرز ها را تامین کرده ایم و زائران می توانند شبانه 
نیز حرکت کنند.وی با  اشاره به اینکه مشکلی که 
در مرز مهران داریم، این است که تا ٢0 کیلومتری 
داخل خاک عراق هیچ امکاناتی فراهم نیســت، 
افزود: در این مســیر به وسیله ٣0 تانکر به زائران 
آب رسانی می کنیم.مشاور وزیر نیرو یادآور شد: در 

داخل عراق هم ١٣00 تا ١400 واحد حمام را در 
نجف و کربا مستقر کرده ایم.

استقرار 8۰۰ دستگاه آمبولانس
 در مرزهای چذابه، شلمچه و مهران

  سرپرســت مرکــز حــوادث و فوریت های 
پزشکی کشــور گفت: ٨00 دستگاه آمبولانس 
فوریت های پزشــکی به منظور خدمت رسانی به 
زائران اربعین حسینی در مرزهای سه گانه شلمچه 
و چذابه در خوزســتان و مهران در استان ایام 

مستقر هستند.
پیرحســین کولیوند شنبه در حاشیه بازدید 
از بیمارســتان صحرایــی فوریت های پزشــکی 
دانشــکده علوم پزشــکی آبادان به خبرنگاران 
گفت: در مرزهای شــلمچه، چذابه و مهران سه 
بیمارستان صحرایی سیار مستقر است و 6 هزار 
نفر از پزشکان و نیروهای فوریت های پزشکی نیز 

مشغول خدمت رسانی به زائران اربعین هستند.
وی اظهار داشت: بالگردهای اورژانس هوایی 
کشــور نیز در گذرگاه های سه گانه مستقر و در 

صورت نیاز خدمت رسانی می کنند.
کولیوند به چاپ کتابی در خصوص ســامت 
زائران در ایام اربعین اشاره کرد و بیان داشت: این 
کتاب در راستای پیشگیری از بیماری ها چاپ و 
هر آنچه زائران باید در خصوص مسائل بهداشتی 

توجه داشته باشند در آن ارائه شده است.
وی گفت: با توجه به ورود زائران اتباع خارجی 
از مرزهای شرقی کشور همکاران بهداشت مستقر 

در مرز عراق ، ورود زائران را رصد می کنند.
سرپرســت مرکــز حــوادث و فوریت های 
پزشــکی کشــور گفت: تاکنون ٢7 هزار نفر در 
بیماستان صحرایی شلمچه مراقب درمانی دریافت 
کردنــد و این آمار به دلیل حجم بالای زائران در 

مرز مهران بیشتر است.


